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Naši dopisi. 
Iz Goriškega 18. sept. (Izv. dopis.) (Temne strani 

cesarjevega potovanja,) V velikem veselji radi pozabimo 
na neprijetnosti, zlasti če nam ne morejo zadovoljnosti 
skaliti. Ni pa misliti, da je slovenski narod na Primor-
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fikem ob cesarjevem dohodu vžival samo in cisto ve
selje. Vpliv tržaške vlade sega čez vso našo pokrajino, 
in kjer prebiva tu ljudstvo slovensko , mora ob najpo-
menljiviših prilikah grenko občutiti moč iste, načelno 
nam nasprotne vlade. Dejanska resnica ostane, da je 
goriški glavar istega dne pred dohodom cesarjevim v 
Kanal ukazal dvema uradnikoma sneti s svojih bivališč 
s l o v e n s k e zastave. Resnično je, da je isto glavarstvo 
na imeniku korporacij k a n a l s k o čitalnico prekrižalo 
in na njeno mesto uvrstilo finančno stražo. Istina ostane 
neoporečno, da prelepega sprejema v Kanalu oficijalno 
niso svetu razglasili, najprej zato, ker so s l o v e n s k e 
zastave po trgu preveč zbadale više uradnike. Goriški 
glavar pa gotovo ni tako osorno postopal iz svoje volje, 
ker njegov značaj sam je premehak za tak terorizem; 
on j e temveč delal, kakor mu je bilo zaukazano iz 
Trsta. To se popolnem vjema z obnašanjem tržaškega 
namestnika, ki je 10. septembra v Valčah na poti v 
Bovec rekel: „Stecken Sie nur keine slavischen Fahnen 
aus ! " V tem smislu je baron Depretis tudi bovški trg 
strahoval, ko se je zagrozil, da slovenske zastave ne 
smejo premagavati, in je vsled tega strahu na pr. župan 
Jonko takoj snel svoje slovenske zastave s svojega sla
voloka in s svoje hiše. V Tolminu je poznan glavar, 
ki je s svojim vplivom ne samo tolminski t r g , ampak 
tudi njegovo okolico spravil popolnem pod sistemo, ka
teri je on poslušen. Župan tolminski pleše, kakor on 
gode, on pa je svetovalec postal vsled poslušnosti na
sproti tržaški vladi. Tolmin je vsled tega napisal na 
vhodni slavolok velik „Willkommenu , in zastav si ni 
upal slovenskih mnogo prikazati. 

Baron Depretis je sam nagovarjal v Kobaridu žu
pana , da naj nemški nagovori cesarja , če tudi župan 
nič nemškega ne zna, in gosp. župan je rabil par nem
ških besedi za nemški izvršeni pozdrav. Tolminski gla
var se izgovarja , da ni prepovedoval slovenskih nago
vorov, to pa javno zamolči, da je županom razlagal in 
svetoval, kako naj cesarja samo n e m š k i nagovarjajo. 
In tudi na Kranjskem dobro veste, kaj se pravi, župa
nom svetujejo glavarji to in ono. Izgovori so toraj so
listični , pa preveč plitvi, da bi se ž njimi domači in 
tuji svet slepil. Pomenljivo je tudi , da goriška duhov
ščina se razun kapiteljna ni predstavila cesarju v Go
rici, in v Tolminu je stala n e m a pred cesarjem, ki jo 
je k sreči sam spravil iz zadrege. Ubogi učitelji so od
visni od vlade, in morajo slušati, tudi če imajo narodno 
srce; edina duhovščina ima še moč nezavisnosti med 
narodom; o tej ved6 krogi tržaške vlade , da bi bila 
vladarja s l o v e n s k i nagovarjala, zato se ji je pa uže 
naprej jezik zavezal in dovolila samo „stumme Verbeu* 
gung u po besedah tolminskega dopisnika v „Soči". Spod
letelo pa je bilo, hvala Begu, baronu Pretisu tam, kjer 
se je cesar ustavil proti načrtu vladnemu, in v Solkanu 
pri Gorici je ravno duhovnik tako rekoč pot pokazal, 
po kateri bi bila hodila in bi bila morala — kljub za
prekam — nepogojno hoditi tudi duhovščina po drugih 
krajih. V Solkanu je cesar nepričakovano izstopil, in 
duhovnik domači ga je — Depretisu nepričakovano — 
v krepkem govoru s l o v e n s k i nazdravil. Tržaška 
vlada je delala ves čas za ponemčevanje soške doline, 
moralo ji je biti toraj do tega, da bi se bila nemščina 
tudi pokazala; žalibog, da z direktnimi slovenskimi na
govori se je tej sistemi in nameri le premalo naspro
tovalo. (Kon. prih.) 

Prem 24. sept. {Letina. Povodenj.) Pretekla zima 
bila je jako ugodna za vsakovrstna dela po vinogradih 
in posestniki so v tem, obziru bili izredno veliko korist
nega izvršili. Kavno tako nula bila je tudi vsa pomlad 
za obdelovanje polja; seme spravilo bilo se je v zemljo 
začasno in skoraj brez vseh zadržkov. Sadje pričenjalo 

bilo je v prav lepem vremenu cveteli, kazalo in obetalo 
je lastnikom obilnega in lepega dohodka. Med cvetjem 
nastane pa burijnato in deževno vreme , kakoršno tra
jalo je skoraj neprestano skoz celih osem dni ; na to 
sledile so še v nižavah močne slane. Ob mokrem vre
menu bil je razvoj cvetja zadržan, a množini cvetnih 
škodljivcev: malemu „zmrzlinčku" in pa rilčkarju „cvet
nemu ubadarju" — sosebno ugodno vreme, katera sta 
osobito na nekaterih bolj pozno cvetečih jabianih do 
malega vse cvetje vničila. Cešpljevi sadežki so veči
noma se bili zrožičili; češnje so pa gosenice in kebri, 
ko so bile uže dobro razvite, po nekaterih krajih hudo 
požrli. In tako je sadnega pridelka bilo tukaj letos 
le malo , izvzemši „češpljevce" in pa nekoliko vrst ja
bolk, kar vse skupaj je pa za večino trnovsko-uremske 
doline le zel6 neznatnega dohodka. Poletna suša je pro-
vzročila slabo in ravno da polovično košnjo. Ozimina 
in oves sta se še precej dobro obnesla; tudi ječmena 
bilo je za malo ,,setev" še precej veliko. Fižol trpel je 
prej po suši, sedaj pa po deževji. Turšica je še precej 
lepa po nekaterih njivah, a podrli so jo bolj na izbrisih 
razni vetrovi deloma na tla. Kar pozni krompir zadeva, 
trpel je poleti po suši veliko, a trpi sedaj še več po 
moči; začel je črneti in bati se je, da ga gnjiloba ve
liko ne vniči. 

Dne 11. t. m. nastalo je deževje, katero se do da
nes skoraj neprestano nadaljuje. Med tem časom bila 
sta le dva dneva, ob katerih od zjutraj do večera nie 
deževalo ni. Vsak drugi dan bile so pa povodnji, na
livi in plohe, večkrat z gromom in bliskom menjevaje 
se, da je bilo groza. Dvakrat vsula bila se je tudi za 
nekoliko trenutkov prav gosta sodra; škode posebne ta 
ravno napravila ni, tem več provzročili so jo pa nepre
stani nalivi. Trta obetala je letos tukaj prav obilnega, 
izrednega in dobrega pridelka. Na pol zrelo grozdje 
pričelo je pa med neprestanimi nalivi močno prezati se, 
vsled česar kolikor toliko tudi uže gnjije. In tako je 
vinska letina tukaj več nego za polovico oškodvana, 
glede vinske dobrote pa toliko kot skoraj vničena. Ker 
je bilo skoraj tako, kot o splošaem potopu, trpela ao 
tudi bolj brežinasta zemljišča veliko; vrhovna zemlja, 
osobito v vinogradih, se je na več krajih s trtami in 
grozdjem vred v nižave zdrsala in posula tako , da je 
na takih mestih svet toliko kot popolnem opustošen. 

Otava, kar je je bilo ravno pred pričetkom deževja 
pokošene, je med tem popolnem segnjila; druga, še ra
stoča , pa od ploh in nalivov vsa oblatena in nazaj v 
zemljo vgnana tako , da , če Bog tudi lepega vremena 
kaj skoraj da, ne bode kaj prida kositi, ter bodo ljudje 
in živina pomankanje živeža na vse strani trpeti imelu 

Voda Reka , katera je bila leta 1878. meseca sep
tembra prebivalcem ob njenih bregovih nezaslišanih 
škod napravila, bila je tudi letos iz svojih bregov sto
pila; le to je še dobro, da se je bilo to o podnevnem 
času zgodilo, sicer — ob noči — bi gotovo ne bilo brez 
večih škod vse tako gladko minolo. 

Žalostno in tužno gotovo zadosti je t o , da je letos 
tukaj uže četrto zaporedno izredno slabo leto , katero 
prebivalstvo skoraj cele doline mori, enako na vse strani 
tlači in duši do neznosnosti. Bog mili skoraj daj boljših 
časov! M. Rant. 

Prem 28. sept. — Izredno deževje nadaljuje nepre
stano, kakor mislil bi nastati drugi vesoljni potop. Hitra 
prememba vremena iz stalne suše in vročine pa v ne
prestano deževje ima tudi glede zdravstvenih razmer 
svoje slabe nasledke. — V tukajšnji fari trpe ljudje za 
trganjem, zobobolom, revmatizmom; otroci pa za „ro-
badi" veliko. Okolica je pa glede tega še veliko na 
slabejem. Na Pregarjih, Kozjanih in drugih sosednih 
vaseh v Primorski, na Ostrožnem Brdu, Narinu, Kne-
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žaku, sosebno pa na Beču in v Koritnicab razsaja silo
vito vročinska bolezen mešana z legarjem, katera je po 
vseh teh krajih uže mnogo žrtev zahtevala. V Kosezah 
in Kuteževem ilirsko-bistriškega okraja so se pa prika
zale kozice (koze), katere bile so iz Reke, kjer so hudo 
razsajale, v ta kraja zanesene. — In tako je na vse 
strani ta ubogi človek zatiran, tlačen in preganjan. Kar 
elementarne uime ne pokončajo, požre pa slednjič še 
huda šiba — bolezen. Bog mili, skoraj ves položaj kaj 
na bolje obrni! — V mojem dopisu dne 15. t. m. naj 
se v „Novicah" na strani 311. v drugem odstavku če
trta vrsta na levi polovici čita: „ravno tako tudi strog 
red glede h r a n e (ne snage, kakor je rečeno) in drugih 
vsakdanjih opravil''. Bog! 

M. Rant, narodni učitelj. 
Iz Ljubljane. — Danes ob 10. uri zjutraj je bila 

slovesna sv. maša zarad g o d u presvitlega cesarja. K 
maši vabljeni so bili tudi deželni poslanci, viši vojaki 
in načelniki uradov. Tudi šolska mladina imela je da
nes na mestu šole sv. mašo v ta namen; prepričani 
smo, da so se iz brezštevilnih src povzdigale proti nebu 
vroče prošnje: Bog ohrani nam cesarja! 

— (Nagrobni spominek dr. Bleiweisu)9 prav lepo iz
delan, dala je postaviti rodbina njegova. Napis v kamnu 
glasi se pod rodbinskim grbom poleg imena in častnimi 
naslovi: „Edino, kar nas teši v bolesti, je zavest, da 
ves narod slovenski z nami vred plaka na Tvoji gomili 
in da bodes živel večno v srcu njegovem". 

— Vitez K a l t e n e g g e r in baron A p f a l t r e r n 
pa drugi gospodje sedanje nemčursko-liberalne večine 
deželnega zbora kranjskega čutijo, da le malo dni ima 
še dihati ta nenaravna veČina, potem pada je — konec 
„tajč-krajnerstva". Zato se trudijo gospodje po vsako
vrstnih potih skrbeti za prihodnost svojih nemških 
idealov. Tudi ljubljansko nemško gledišče jim je ze!6 
pri srcu in mislili so: „lastniki giediščnih lož so naši 
privrženci, dajmo jim pri oddajanji gledišča odločilno 
besedo in brez skrbi smo, da se nam vse prihodnje 
čase naše gledišče preveč ne oskruni s slovenščino". V 
ta namen nasvetovali so deželnemu zboru, da se odbor 
njegov pooblasti v tem smislu z lastniki lož skleniti po
godbo, katera bi se ve da veljala za ziniraj. Pa Ap
faltrern in Kaltenegger nista imela sreče pri svojih na
svetih. Po pravici so narodni poslanci svarili pred na
stavljeno zanj ko in svarili zbor, brez potrebe znebiti se 
neomejene svoje pravice ter dovoliti, da odbor sklene 
Čisto nepoznano pogodbo; po pravici so trdili narodni 
poslanci, da bi prihodnjih zborov ne mogla vezati ni-
kakoršna pogodba; tudi vladni zastopnik izjavil je od
ločno, da bi se po določbah deželne ustave lastnikom 
lož smela k večjemu dovoliti posvetovalna, nikakor pa 
ne odločilna beseda. — Vse to zmešalo je glave našim 
skrbnim nasprotnikom, pretrgala se je zato seja, gospodje 
podali so se v svo j finančni odsek, tam so si belili 
skoraj celo uro modre glave, toda tam uganjeni novi 
nasvet ni imel ne glave ne nog. Ker je bil vsi zbor
nici nerazumljiv, končala se je seja, nov nasvet pa je 
sel v tisk, da bi se razpravljal drugi dan (preteklo so
boto) v seji skoraj nalašč za to odločeni. Baron Ap
faltrern v tej seji prične kot poročevalec obravnavo proti 
svoji navadi s prav malimi besedami rekoč, da je po
pravljeni nasvet finančnega odseka tako uže v rokah 
poslancev ter da si pridrži konečno besedo po razpravi. 
Pri razpravi oglasi se za besedo prvi načelnik finanč
nega odseka Kaltenegger ter stavi zopet ves nov pred
log v lastnem imenu, katerega pa podpira vsa levica, 
tedaj vsi udje finančnega odseka. Po ugovorih od na-

I
rodne strani govori poročevalec Apfaltrern, v daljem 
govoru pripoveduje to in uno ter konečno v splošno 
strmenje občinstva in narodnih poslancev popusti svoj 

in finančnega odseka nasvet ter slovesno izreče, da ga 
je finančni odsek s sklepom od preteklega dne 5. uro 
popoludne pooblastil, izreči se in priporočiti nasvet Kal-
teneggerjev. — Po takih, v parlamentarnem življenji res 
nezaslišanih dogodbah ni čuda, da so narodni poslanci 
zapustili zbornico ter pustili nasvet, sklepanje in zmeš
njavo umirajočim nasprotnikom. 

— (Baron Apfaltrern in ljubljanski župan.) Med 
debato zarad ljubljanskega gledališča zdelo se je barouu 
Apfaltrernu potrebno , ljubljanskemu mestnemu odboru 
brez vzroka in prav nedostojno očitati, da je Ljubljana 
samo 1000 gold. sklenila dati podpore za popravo gle
dališča. Na to je mestni župan G r a s s e l i i odgovoril 
baronu tako-le: „Akoravno stvar, katero je sL deželni 
zbor zdaj obravnaval, ni še dognana, sem vendar žali-
bog prisiljen, danes še enkrat poprijeti besedo, za ka
tero sem prosil uže prej. Prečaatiti gospod poročevalec 
je prej v svojem končnem govoru dejal, da j e s k l e p 
m e s t n e g a o d b o r a , na j 1 j u b i j a n s k o m e s t o z a 
t r o š k e p r i p o p r a v i l i h v d e ž e l n e m g l e d a l i š č i 
d o d a 1000 g o l d . t a k , da bi z a r a d i n j e g a r u d e -
č i c a m o r a l a o b l i t i Ij u b i j a n s k e m e s t n e o d b o r 
n i k e . Mislim, da mi ni treba braniti ljubljanski mestni 
zastop zoper to izjavo, n e g o d a z m i r n o v e s t j o 
l a h k o p r e p u š č a m j a v n e m u m n e n j u r a z s o d b o , 
k d o i m a v z r o k , z a r u d e t i z a r a d i t e g a n a p a d a . 
Konstatiram le, da je svota tistih 1000 gold., katere je 
votiral zadnji mestni odbor ljubljanski za tukajšnje de
želno gledališče, p r v i p r i l o g , k i ga j e to g l e d a 
l i š č e k d a j d o b i l o od l j u b l j a n s k e g a m e s t a , in 
smelo trdim, da bi ljubljanski mestni zastop, naj bi bil 
sestavljen tako ali tako, naj bi bila njegova večina ka 
koršna koli, z ozirom na mestne denarne moči za to 
svrho n i k d a r ne b i l d o v o l i l v e č k a k o r z d a n j i 
m e s t n i o d b o r . " 

— (Odbor kranjske kmetijske družbe) zboroval je 
dne 24. septembra in obravnaval sledeče predmete: 

Gospod odbornik M u r n i k poroča o dopisu grofa 
H. Attems-a zadevajočem skupno razstavo sadja v Trstu 
in o shodu sadjerejcev, ki bo tam ob jednem. — Poro
čevalec naznanja, da so gorenjski in dolenjski sadjerejei 
obljubili, doposlati sadja v ta namen, izrekoma je oblju
bilo oskrbništvo Mokriške grajščine različnega sadja do
poslati, na Gorenjsko pa se je potrudil gospod odbornik 
P. L a s n i k sam, kjer so mu sadjerejei zagotovili raz
ličnega lepega sadja, tako, da je razstava kranjskega 
sadja gotova. — Shoda sadjerejcev vdeležiti se, napro
sili so se vsi navzoči gospodje in izrekoma še gospodje 
Lasnik, dr. Eisel, Jerič in Kramar. — C. kr. trgovinsko 
ministerstvo naznanja, da sta za Kranjsko nasvetovana 
gospoda Karol L u k m a n n in Janez M u r n i k potr
jena uda železniškega sveta. 

D e ž e l n i o d b o r č e š k i dopošlje vsled tukajšnje 
prošnje 1 iztis postave o o k r a j n i h p o s o j i l n i c a h 
in dotični predlog do deželnega zbora o sklepanji po
stave. Vsi dotični spisi izroče se g. dr. P o kl u k a r j u 
v poročilo z ozirom na sklep občnega zbora. 

Prošnja štirirazredne ljudske šole v S e n o ž e č a h 
za podporo v ta namen, da se napravi potrebno vrtno 
orodje, vsliši se s tem, da se privoli ves blagajnični 
ostanek dotične podpore v svoti 9 gld. 25 kr. — Na 
tukajšnjo prošnjo, da bi se zopet vpeljala d o b e r k u p 
ž i v i n s k a s o l , odgovorilo je ministerstvo poljedelstva, 
da se r a v n o z d a j r a z p r a v l j a nov razpis daril za 
to, kako bi se mogla ugodno napravljati živinska sol, 
med tem pa, da se ne more živinska sol zopet vpeljati, 
ker je to reč monopolskega dogovora z Ogersko. 

To se da še posebej na znanje podružnici vipavski, 
od katere izhaja dotični nasvet v občnem zboru. 
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poslane dunajskemu mestnemu odboru v zadevah vpeljave 
novega t r ž n e g a reda za t a m o š n j i g l a v n i ži
v i n s k i t rg . — Razprava o tej spomenici se po na
svetu predsednikovem odloži do obravnave poročila o 
novem tržnem redu samem, o čemer se ima poljedel
skemu ministru kmalu poročati. — Gospod odbornik 
B r u s izreka še željo, da bi vsak odbornik svoje opombe 
o redu za dunajski živinski trg izročil pismeno, da se 
iz tega sestavi natanjčnejši zapisnik in potem poročilo 
do ministerstva. 

C. kr. deželna vlada vpraša, ali pritrdi kmetijska 
družba temu, da bi kmetijski popotni učitelj zimski čas 
po 2 uri na teden podučeval tukajšnje bogoslovce. Od
bor temu pritrdi sklicevaje se, da je ravno ona izre
koma nasvetovala, naj se to sprejme v poduk o nalogah 
za popotnega učitelja. — Gospod Tomaž Novak, po
sestnik in župan v Blagovici, sprejme se za društve
nega uda. 

— (Novo Šolsko poslopje v Kamniku) blagoslovilo 
se bode jutri zjutraj ob 10. uri, ob 1. pa je banket, k 
slovesnosti vabljeni so poleg druzih tudi narodni deželni 
poslanci. 

— (PreČastiti gospod Ivan Zuža), dekan in častni 
korar, praznuje to nedeljo svojo diamantno mašo, šest-
desetletnico svojega mašništva. 

— (Kako o nemškem „Schulvereinu''1 sodijo Ogri), 
priča nam sledeča sodba ogerskega o f i c i j o z n e g a 
lista „Nemzetu; ta piše potem, ko trdi, da je pregan
janje judov v Požunu povzročil nemški „Schulverein", 
in da je to iz Veliko-Nemške vpeljano blago, tako-le: 
„Nemški ,Schulverein* je prvi boritelj zoper jude, ker 
on ima seboj p o n e m č e v a n j e in s o v r a š t v o p le 
m e n tako, kakor se kuga drži volnate cunje. On ne 
širi prosvete , ampak glumpost in mračnjaštvo; on ne 
oznanja pobratimstva plemen , temveč drugo na drugo 
š č u j e . " 


